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Space 5, 2020 
Pigmentdruck auf Stoff, Stoff, Swarovski Perlen, Wolle, 135 x 100 x 10 cm 

Pigment print on fabric, fabric, Swarovski beads, wool, 53.15 x 39.37 x 3.93 in.  
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(Ver-)Schwimmen im Dazwischen 
Sylvia Sadzinski 

Jonny Stars textile Werkreihe aus Wandbehängen trägt den Titel Space. Doch auf 

welchen 'space', auf welchen Ort verweist sie? An welchen Ort begeben wir uns, 

wenn wir uns Space widmen? 

 

Die Kois, jene Karpfen, die in der japanischen Tradition als besonders kraftvolle 

Fische gelten, lassen uns ins Wasser blicken. Der Legende nach sind sie die 

einzigen Fische, die die Wasserfälle des mythischen Gelben Flusses bezwingen 

können. Sie stehen daher für Stärke, Zielstrebigkeit und Ausdauer. In der 

Werkreihe teilen sie sich den Raum mit einem menschlichen Körper. Mal ist 

dieser vollständig zu sehen und scheint als die Künstlerin selbst erkennbar. Dann 

wiederum bleibt er lediglich fragmentarisch und verweigert sich einer eindeutigen 

Klassifizierung, insbesondere in Hinblick auf das Geschlecht. Dieser Körper ist in 

Bewegung. Wie die Fische bewegt er sich im Raum, nimmt ihn ein, verdrängt 

jedoch die Fische nicht. Vielmehr tritt der Körper in den Hintergrund, wird 

stellenweise sogar Teil der Fische. Oder sie Teil von ihm? 

(Menschlicher) Körper und Kois (ver-)schwimmen. 

Rote Swarovski Kristalle bedecken Körperstellen nicht nur, sondern scheinen sie 

zu erweitern und zu ergänzen. Die kleinen Schmucksteine werden seit Ende des 

19. Jahrhunderts mechanisch und seit jeher mit Hilfe der Wasserkraft des 

Wattenbachs in Österreich geschliffen. In Space sind die Kristalle Teil des Wassers 

– gleichzeitig ist das Wasser Teil von ihnen. Natur steht in der Werkreihe demnach 

nicht im Widerspruch zu Kultur; ein gemeinschaftliches Leben scheint möglich, ja 

unausweichlich und notwendig. Wasser, Tier, Mensch und Technik werden als 

miteinander verbunden und sich ergänzend verstanden. Die nicht-binäre 

Koexistenz von Kultur und Natur, von Menschen und dem Wasser wird sichtbar. 

„We are all bodies of water! What we do to water, we do to every body, including 

ourselves“, schreibt die Wissenschaftlerin Astrida Neimanis in Bodies of Water. 

Posthuman Feminist Phenomenology (2017). Neimanis versteht Körper 

grundsätzlich als Teil der natürlichen Welt und nicht als von ihr getrennt oder ihr 

gegenüber privilegiert. Für sie sind Körper, egal welcher Spezies sie angehören, 

ob menschlich oder nicht, immer mit anderen Körpern in sozialer und materieller 

Hinsicht verflochten und miteinander verbunden. Wasser agiert dabei als eine Art 

Bindeglied oder Vermittler. Ihr wissenschaftliches Interesse an einer 

Auseinandersetzung mit Wasser hat so auch eine feministische Komponente: 
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Neimanis verweist darauf, dass die meisten wirbellosen Wasserlebewesen 

zwischen männlich und weiblich oszillieren und viele Fische gleichzeitig 

männlich und weiblich sein können. Gender-queeres Leben ist im Wasser 

besonders reichlich vorhanden (2017: 130). So kann Wasser im Allgemeinen und 

das Meer im Speziellen als queerer Ort gelesen werden. Es bringt alle Arten von 

Körpern in intimen Kontakt, trotz und wegen ihrer Unterschiede. 

Jonny Stars aktuelle Arbeiten sind stark von den Theorien von Astrida Neimanis, 

der Beschäftigung mit Wasser und Auseinandersetzung mit dem Außerweltlichen 

beeinflusst. Auch in Space scheint der Körper zwischen Mensch und Tier, 

zwischen Natur und Kultur und zwischen den Geschlechtern zu oszillieren. Was 

aber, wenn sich der dargestellte menschliche Körper gar nicht im Wasser befindet? 

Schließlich scheint er sich zwar zu bewegen, aber nicht zu schweben. Er ist 

senkrecht abgebildet, der Erdanziehungen ausgesetzt, die Beine scheinen auf 

einem Untergrund zu stehen. Doch der menschliche Körper besteht hauptsächlich 

bzw. zu fast 80 Prozent aus Wasser. Er ist daher Teil des Wassers und das Wasser 

ist Teil des Körpers. Wasser ist grenzüberschreitend, arten- und 

körperübergreifend und vereint Zeiten und Zeitlichkeit. So wird Wasser in 

Neimanis Verständnis ebenfalls zu einem Archiv und zu einem Wissensträger. 

 

Auch Jonny Star versteht Wasser als ein Archiv. In Space treffen verschiedene 

Zeiten aufeinander: die Blumenprints der 1960er und 1970er existieren neben den 

(digitalen) Ästhetiken der 1990er und 2000er. In der collageartigen Textilarbeit 

verschwimmen diese Zeiten materiell miteinander. Materiell und visuell schafft 

Jonny Stars Space dadurch einen Ort des Dazwischen, einen Raum zwischen den 

Dichotomien fernab von Binaritäten. Die textile Arbeit wird zur Grundlage für 

eine queere Erforschung eines Ortes, an dem eine Art Schwebezustand herrscht 

und an dem ein Miteinander möglich ist. Ein Raum zwischen Wasser und Land, 

zwischen Figuration und Abstraktion, zwischen Gestern und Heute, zwischen 

Utopie und Realität. Ein Ort der Koexistenz und Interdependenz von Natur und 

Kultur, Mensch und Tier. Space zeigt auf, dass wir alle durch wässrige 

Interaktionen und Zirkulationen an der Welt, dem Gestern, Heute und Morgen 

beteiligt sind. 
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Swimming in the in-between 
Sylvia Sadzinski 

 

Jonny Star's series of wall hangings bears the title Space. But to which 'space', to 

which place does it refer? To which place do we go when we devote ourselves to 

Space? 

The koi, the carp fish, which in Japanese tradition is regarded as particularly 

powerful, invites us to look into the water. Legend has it that they are the only fish 

that can conquer the waterfalls of the mythical Yellow River. They symbolize 

strength, determination and endurance. In this series of works they share space 

with a human body. At times this body can be seen in its entirety and seems to be 

recognizable as the artist herself. Then again, it remains fragmentary and refuses 

to be clearly classified, especially with regard to its gender. This body is always in 

motion. Like the fish it moves in space, occupies it, but does not displace the fish. 

Instead, it recedes into the background, becoming a part of it, a part of the fish. Or 

is it the other way around? 

(Human) body and koi swim and become blurred. 

Red Swarovski crystals not only cover parts of the body but seem to expand and 

complement it. Since the end of the 19th century the small gemstones have been 

cut mechanically with the help of the water power of the Wattenbach stream in 

Austria. In Space the crystals are part of the water and at the same time the water 

is part of them. In the series of works, nature is not in contradiction to culture; a 

communal life seems possible, even inevitable and necessary. Water, animals, 

humans and technology are understood as being connected and complementary to 

each other. The non-binary coexistence of culture and nature, of us and water 

becomes visible. "We are all bodies of water! What we do to water, we do to every 

body, including ourselves", states scientist Astrida Neimanis in Bodies of Water. 

Posthuman Feminist Phenomenology (2017). Neimanis sees bodies as part of the 

natural world and not as separate from it or privileged towards it. For her, bodies, 

no matter what species they belong to, whether human or not, are always 

interwoven and connected with other bodies in social and material terms. Water 

acts as a link or mediator. Her scientific interest in dealing with water also has a 

feminist component. Neimanis points out that most aquatic invertebrates oscillate 

between male and female and that many fish can be male and female at the same 

time. Gender-queer life is particularly abundant in water (2017: 130). Thus, water 

in general and the sea in particular can be read as a queer space. It brings all kinds 

of bodies into intimate contact despite and because of their differences. 
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Jonny Star's current works are strongly influenced by the theories of Astrida 

Neimanis, the preoccupation with water and the examination of the extra and 

other-worldly. In Jonny Star's Space, the body seems to oscillate between man and 

animal, between nature and culture and between the sexes. But what if the 

depicted human body is not in water at all? After all, it seems to move, but not to 

float. It is shown vertically, exposed to the earth's gravitational pull, its legs seem 

to stand on the ground. The human body itself is made up of almost 80 percent 

water. It is therefore part of the water and the water is part of the body. Water 

crosses borders, crosses species and bodies. It unites time and temporality. In 

Neimanis understanding, water also becomes an archive. 

 

In Jonny Star's Space different times collide: the flower prints of the 1960s and 

1970s exist alongside the (digital) aesthetics of the 1990s and 2000s. In the 

collage-like textile work, these times are materially blurred together. Materially 

and visually, Jonny Star creates a place in-between, a space between dichotomies 

and far away from binaries. The textile works become the basis for a queer 

exploration of a place in which a kind of limbo prevails and in which togetherness 

is possible. It is a space between water and land, between figuration and 

abstraction, between yesterday and today, between utopia and reality, a place of 

coexistence and interdependence of nature and culture, human and animal. Space 

shows that we are all involved in the world - yesterday, today and tomorrow - 

through watery interactions and circulations. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



9 
 

Space von Jonny Star - Begegnung von Wesen 
Katia Hermann 

 

Die neuen Arbeiten Space der Berliner Künstlerin Jonny Star laden in einen 

traumhaften Raum ein, in dem sich die Lebewesen Mensch, als weiblicher Körper, 

und Tier, als japanischer Zierkarpfen Koi, begegnen und zu tanzen, schwimmen, 

schweben scheinen. In einer Serie von sechs Wandbehängen vereinen sich hier 

Mensch und Tier und umgeben sich, sinnlich, zärtlich und in verschiedenen 

Bewegungen und Positionen zueinander, dynamisch oder ruhig oder scheinen gar 

zu verschmelzen. In nicht naturgetreuen Größenproportionen zueinander, aber mit 

farblich schimmernder angepasster Textur der Haut und Schuppen, begegnen sich 

hier Wesen aus den Elementen Luft und Wasser in einem neuen Element: in einem 

weißen offenen Raum, der nur durch den Bildrand begrenzt zu sein scheint, weiß, 

surreal, traumhaft, unendlich wie das Nichts, der Space. Ein Space ohne Boden, 

ohne Grenzen, aber gewiss tief, der die Orientierung schwinden lässt, ein nicht 

bekannter Raum, nicht von dieser Welt, ein himmlischer, göttlicher Raum voller 

Licht? Oder der Raum im Geiste, des Träumens, des Imaginären, des 

Unterbewussten, und eventuell ein Ort für Transzendenz, Versöhnung, Heilung 

und Frieden? 
 
Jonny Stars Arbeiten beinhalten stets eine psychologische Komponente. Für diese 

neue Serie entstanden vorerst Skizzen auf Papier mit dem Arbeitstitel Traum und 

Trauma. Für diese verwendete Jonny Star Fotos aus ihrem Bildarchiv, aus der 

Serie Unterhosentanz von 2010, in der die Künstlerin selbst als Model in einer 

geblümten übergroßen Unterhose tanzt, um einen weiblichen Körper in 

verschiedenen Bewegungen, Posen, Gesten und somit unterschiedlichem 

Ausdruck einzufangen. 

Die Fotos der japanischen Koikarpfen entstanden 2018. Jonny Star entdeckte sie 

damals in einem Becken eines japanischen Gartens und erlebte die Begegnung als 

magischen Moment, während die Kois an die Oberfläche schwammen, um 

gefüttert zu werden. Mit vielen Farben schimmernd, wie Licht durch ein Prisma, 

bunt, schön, elegant, wie traumhafte Wesen, fing Jonny Star sie fotografisch ein, 

um sie später in ihren Arbeiten zu verwenden. Als Fotomontage zusammengestellt 

und digital bearbeitet wurden diese Collagen 2019 auf Papier gedruckt. Die Pixel 

sind stellenweise sichtbar und weisen auf Digitales hin, zugleich wird durch das 

Intervenieren mit Pinsel und Farbe das Analoge mit Dynamik und Bewegung 

erzeugt, um gestische farbige Spuren zu hinterlassen. Diese Serie der „Skizzen“ 

nimmt Jonny Star 2020 für Space in sechs größeren Pigmentdrucken auf Stoff 

wieder auf. Drei Querformate zeigen Ausschnitte des weiblichen Oberkörpers, 
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drei Hochformate den ganzen Körper, Rumpf oder Beine. Mal sind es viele 

Fische, mal weniger, die ihn umgeben, mal befinden sich größere Kois vorne im 

Bild, mal kleinere im Hintergrund, sodass durch die verschiedenen Maßstäbe 

Tiefe und Raum auf dem weißen Hintergrund entsteht. In diesem neu 

geschaffenen Raum scheinen sich die Körper von Tier und Mensch zu unterhalten. 

Mittels der Kompositionen und den Farbreichtum werden hier Dynamiken 

erschaffen, die undefinierte Emotionen vermitteln. Einige Pinselspuren und 

Flächen der Pigmentdrucke bestickte Jonny Star mit hunderten orangeroten 

Swarovskiperlen, die die neuen Textilarbeiten veredeln und zusätzlich eine 

handwerkliche Intervention aufzeigen. Ein dicker fester Stoff mit üppigen orange-

braunen Blumenmuster im 70er Jahre Stil fungiert als Unterlage der 

Pigmentdrucke und als breiter eingefasster „Bilderrahmen". Weiße Wollfäden 

wurden von der Künstlerin seitlich hinzugefügt und suggerieren das Aussehen 

eines handgeknüpften Teppichs.  

Space ist eine besonders ausdrucksstarke und hochwertige Serie der Künstlerin, 

die während des Corona-Lockdowns mit Genauigkeit und großer Liebe zum 

Detail gefertigt wurde. Sie lässt in eine neue Bildsprache eintauchen, die sowohl 

Malerei, Fotografie und Textilkunst vereint. Sinnlich, ästhetisch und 

ausdrucksstark, lassen diese neuen Arbeiten von Jonny Star gewiss den Betrachter 

nicht unberührt. 

 

 

Space by Jonny Star - Encounter of beings 
Katia Hermann 

 

The new works Space by the Berlin artist Jonny Star invites us into a dreamlike 

space in which human creatures, such as female body, and animal creatures, such 

as Japanese ornamental carps or Koi, meet and seem to dance, swim, float. In a 

series of six wall hangings, human and animal unite here and surround each other, 

sensually, tenderly, in different movements and positions to each other, 

dynamically, calmly or even seeming to merge. Not in lifelike size proportions, 

but with colour shimmering, adapted texture of skin and scales, beings from the 

elements air and water meet here in a new element: in a white open space that 

seems to be limited only by the edge of the picture, white, surreal, dreamlike, 

infinite like the Nothing, the space. A space without ground, without boundaries, 

but certainly deep, which makes orientation disappear, a space unknown, not of 

this world, a heavenly, divine space full of light? Or the space in the mind, of 
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dreaming, the imaginary, the subconscious, and perhaps a place for transcendence, 

reconciliation, healing and peace? 

Jonny Star's work always contains a psychological component. For this new 

series, sketches on paper with the working titleTraum und Trauma were created at 

first. For these, Jonny Star used photos from her image archive, from the series 

Unterhosentanz from 2010, in which the artist herself dances as a model in 

flowered oversized underpants to capture a female body in various movements, 

poses, gestures and thus different expressions. 

The photos of the Japanese Koi were taken in 2018 when Jonny Star discovered 

them in a pond in a Japanese garden and experienced the encounter as a magical 

moment while the Koi swam to the surface to be fed. Shimmering with many 

colours, like light through a prism, colourful, beautiful, elegant, like dreamlike 

creatures, Jonny Star captured them photographically to use them later in her 

works. Arranged as a photomontage and digitally processed, these collages were 

printed on paper in 2019. The pixels are visible in some parts and point to the 

digital. At the same time, by intervening with brush and paint, the analogue is 

created with dynamics and movement, leaving gestural coloured traces. This 

series of "sketches" is taken up again by Jonny Star in 2020 for Space in six larger 

pigment prints on fabric. Three horizontal formats show sections of the female 

upper body, three vertical formats the whole body, torso or legs. Sometimes there 

are many fishes, sometimes a few surrounding her, sometimes larger Koi are in 

the front of the picture, sometimes smaller ones in the background, so that the 

different scales create depth and space on the white background. In this newly 

created space, the bodies of animals and humans seem to entertain each other. By 

means of the compositions and the richness of colour, dynamics are created here 

that convey undefined emotions. Jonny Star embroidered some brush traces and 

areas of the pigment prints with hundreds of orange-red Swarovski pearls, which 

refine the new textile works and additionally show a handicraft intervention. A 

thick solid fabric with lush orange-brown floral patterns in the 70s style serves as 

a base for the pigment prints and as a wider "picture frame". White wool threads 

have been added by the artist on the sides and suggest the look of a hand-knotted 

carpet.  

Space is a particularly expressive and high-quality series by the artist, which was 

manufactured with precision and great attention to detail during the Corona 

lockdown. It allows us to immerse ourselves in a new visual language that 

combines painting, photography and textile art. Sensual, aesthetic and expressive, 

these new works by Jonny Star certainly do not leave the viewer untouched. 
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Space 1, 2020 
Pigmentdruck auf Stoff, Stoff, Swarovski Perlen, Wolle, 100 x 135 x 10 cm 

Pigment print on fabric, fabric, Swarovski beads, wool, 39.37 x 53.15 x 3.93 in. 
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Space 2, 2020 
Pigmentdruck auf Stoff, Stoff, Swarovski Perlen, Wolle, 100 x 135 x 10 cm 

Pigment print on fabric, fabric, Swarovski beads, wool, 39.37 x 53.15 x 3.93 in. 
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Space 3, 2020 
Pigmentdruck auf Stoff, Stoff, Swarovski Perlen, Wolle, 100 x 135 x 10 cm 

Pigment print on fabric, fabric, Swarovski beads, wool, 39.37 x 53.15 x 3.93 in. 
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Space 4, 2020 
Pigmentdruck auf Stoff, Stoff, Swarovski Perlen, Wolle, 135 x 100 x 10 cm 

Pigment print on fabric, fabric, Swarovski beads, wool, 53.15 x 39.37 x 3.93 in. 
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Space 6, 2020 
Pigmentdruck auf Stoff, Stoff, Swarovski Perlen, Wolle, 135 x 100 x 10 cm 

Pigment print on fabric, fabric, Swarovski beads, wool, 53.15 x 39.37 x 3.93 in. 
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Jonny Star – Space 
Madeleine Schwinge 

 

Jonny Star zieht Grenzen. Und mit diesen Grenzziehungen, die sich durch die 

bunten Ornamentumrandungen ihrer Wandbehänge ergeben, schafft sie Räume; 

genauer gesagt, strukturiert sie in Innen- und Außenräume. Ihre neueste Serie von 

Wandbehängen mit sechs unterschiedlichen Motiven, betitelt sie sinngemäß mit 

Space und öffnet damit verschiedenste Gedanken- und Interpretationsspielräume. 

Würde man sich dem Thema ‚Raum’ architektonisch, physikalisch, 

sozialpolitisch, dramaturgisch oder philosophisch in seiner Bedeutung nähern, 

dann könnte man beispielsweise über Formen menschlicher Behausung, über 

nachhaltige Lebensbiotope, über Materie, Volumen oder Raum-Zeit-Dimensionen, 

über gesellschaftliche Strukturunterschiede, über die szenische Inszenierung von 

Erzählung und Körper und über verschiedene Anschauungsformen der 

menschlichen Existenz nachdenken.  

Jonny Stars Kunst durchdringt ihren kompletten Lebensraum und ihre Kunst, in 

der sie sich mit Fragen zu Identität, Sexualität und Gesellschaft auseinandersetzt, 

durchbricht immer wieder Genre-Grenzen. Ausgelöst durch eine persönliche 

körperliche Grenzerfahrung, beschäftigt sie sich seit einiger Zeit mit Psychologie, 

Heilung und Schamanismus. Es überrascht also nicht, dass Sie ihre neuesten 

Arbeiten im Wasser verortet, welches nicht nur kosmologisch als Element der 

Weiblichkeit von Bedeutung ist. Dem Element Wasser wird heilende Kraft 

zugeschrieben, die dabei hilft, Blockaden zu lösen, altes loszulassen und tieferen 

Zugang zum Selbst zu finden – und auch in der Traumdeutung weist Wasser auf 

die psychische Energie und das Vordringen ins Unbewusste hin.  

Die Serie Space umfasst einen auf Selfies der Künstlerin basierenden Zyklus von 

sechs Selbstportraits, umgeben von einer Gruppe Koi-Fische und somit, trotz des 

weißen Umgebungsraums, klar im Wasser ansiedelt. Die Arbeit Space 2 hebt sich 

aus diesem Zyklus besonders hervor, da die Figur derart verfremdet und verzerrt 

ist, sodass nur noch überdimensional große, raumgreifende ozeanblaue Hände mit 

einigen Rosa- und Orangeakzenten übrigbleiben.  

Denken wir uns den Körper als Behältnis, so hat er das Wasser vielleicht 

vollständig in sich aufgenommen – Sinnbild für einen umfassenden 

metaphorischen Klärungs- und Reinigungsprozess.  

Verstehen wir die Szene als ‚Badeszene’, so können wir darin kulturgeschichtliche 

Hinweise auf das Sich-Waschen und Reinheit im körperlichen und geistigen Sinne 
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lesen oder an das Bad im Jungbrunnen denken, ein Symbol der Neugeburt und 

ewigen Jugend (Lucas Cranach, Das Goldene Zeitalter, um 1530). 

In der Bildmitte zeigt sich statt des Gesichts eine dicht gedrängte, schlangenartig 

angeordnete Fischformation. Das Schlangenhaupt der Medusa evozierend, ist dies 

von ebenso starker Symbolkraft. Medusa ist, zumeist nur bekannt als die 

Versinnbildlichung des weiblichen Bösen, gemeinsam mit ihren beiden 

Schwestern Stheno (die Starke), und Euryale (die Weitreichende) auch 

Beschützerin der Wasser der Erde. Religionswissenschaftler und Forscher wie die 

britische Anthropologin und Feministin Jane Harrison (1850-1928) führen den 

Medusenmythos auf Masken zurück, mit denen ursprünglich in Kultritualen 

Unheil abzuwenden versucht wurde.  

Was also soll hier geschützt werden und welchem vermeintlich Bösen strecken 

sich die Hände wie ein Schutzschild entgegen? Befinden sich die abzuwehrenden 

Dämonen im Innen- oder Außenraum oder in beiden? Vielleicht geht es aber auch 

und vielmehr um den Schutz des intimen, ganz privaten Raums vor öffentlichem 

Zugriff. Sei es im feministischen Sinne eines Zimmers, also freien Denkraums für 

sich selbst (Virginia Woolf, Ein Zimmer für sich allein, 1929) oder im Sinne einer 

Gegenwehr, um die historisch hart und bitter erkämpfte Freiheit der 

Selbstbestimmung vor machtbesessener Industrie, Digitalisierung und 

Drohnenüberwachung zu erhalten (Harald Welzer, Die smarte Diktatur, ein 

Angriff auf unsere Freiheit, 2016).  

Es obliegt nun uns, uns auf die Betrachtung der Serie einzulassen und die 

Assoziationskette weiter fortzusetzen. Der eingegrenzte Raum, und damit unsere 

Freiheit, würde grenzenlos. 

 

 

Jonny Star – Space 
Madeleine Schwinge 

 

Jonny Star draws boundaries. And with these lines of demarcation, which result 

from the colourful ornamental borders of her wall hangings, she constructs spaces; 

more precisely, she subdivides them into interior and exterior spaces. Her latest 

series of wall hangings consisting of six different motifs, she titled appropriately 

with Space and thus opens up a wide range of thought and interpretation. 

If we were to approach the theme of 'space' architecturally, physically, socio-

politically, dramaturgically or philosophically in terms of its meaning, we could, 
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for example, think about forms of human habitation, about sustainable biotopes of 

life, about substance, volume or space-time dimensions, about social 

discrepancies, about the enactment of narrative and body, and about different ways 

of understanding human existence.  

Jonny Star's art permeates her entire life, and her art, in which she is dealing with 

questions of identity, sexuality, and society, has continually broken through genre 

boundaries. Triggered by a severe physical personal experience, she has recently 

been into psychology, healing, and shamanism. It is therefore not surprising that 

she locates her latest works in water, which is not only cosmologically significant 

as an element of femininity. Healing power is associated with the element of 

water, which helps to release blockages, let go of the old, and find deeper access 

to the Self - and in Dream Interpretation, water also points to psychic energy and 

the exploration of the unconscious.  

The Space series comprises a cycle of six self-portraits based on the artist's selfies, 

surrounded by a group of koi fish and thus, despite the white surrounding space, 

clearly situated in water. The work Space 2 particularly stands out from this cycle, 

as the figure is so transformed and distorted that all that remains are oversized, 

expansive ocean-blue hands with some pink and orange accents.  

If we think of the body as a tank, it has perhaps completely absorbed the water - 

symbolic of a comprehensive metaphorical process of clarification and 

purification.  

If we understand the scene as a 'bathing scene', we can read in it cultural-historical 

references to ablutions and purity in the physical and spiritual sense, or think of 

the bath in the fountain of youth, a symbol of rebirth and eternal youth (Lucas 

Cranach, The Golden Age, c. 1530). 

In the center of the picture, instead of the face, a densely packed, snake-like fish 

formation emerges. Evoking the serpent head of Medusa, this is of likewise strong 

symbolic power. Medusa, mostly known only as the symbol of female evil, is also 

the protector of the Earth's waters, together with her two sisters Stheno (the 

strong), and Euryale (the far-reaching). Religious scientists and researchers such 

as the British anthropologist and feminist Jane Harrison (1850-1928) trace the 

Medusa myth back to masks, which were originally used in cult rituals to avert 

harm.  

So what is supposed to be protected here, and to what presumed evil are the hands 

stretched out like a defense shield? Are the demons to be warded off inside or 

outside or in both? Maybe it is also and much more about the protection of the 
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intimate, very most private space against public intrusion. Be it in the feminist 

sense of a room, in terms of free thinking space for oneself (Virginia Woolf, A 

Room of One's Own, 1929) or in the sense of a counter-defense to preserve the 

historically hard and bitterly fought for freedom of self-determination from 

power-obsessed industry, digitalization and drone surveillance (Harald Welzer, 

Die smarte Diktatur, ein Angriff auf unsere Freiheit, 2016).  

Now it is up to each of us to delve into the reflection of the series, and to continue 

the chain of associations. The confined space, and thus our freedom, would 

become limitless. 
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Gegen den Strom 

Daniela von Damaros 

 

Jonny Stars Wandbehänge mit dem Titel Space wirken wie Standbilder aus einer 

surrealen Filmszene. Sie zeigen menschliche Körper und Koi-Karpfen, die sich 

gemeinsam durch einen weißen Raum und scheinbar aus dessen Mitte heraus an 

die Oberfläche bewegen. Was dadurch für uns sichtbar wird, wirkt trotz der 

Dynamik der Körpergesten wie eingefroren. Träumerische Leichtigkeit steht hier 

einer Schwere gegenüber.  

Mit Hilfe der digitalen Collage lässt die Künstlerin diese surrealen Bildmotive 

entstehen. Fotografische Vorlagen werden fragmentiert, coloriert und neu 

komponiert. Das Motiv wird auf Stoff übertragen und erfährt durch Stickereien 

eine zusätzliche materielle Schwere. Die verwendeten Swarovski-Perlen und der 

das Motiv einrahmende gemusterte Stoff setzen das Bild durch ihre Funktion als 

kompositorische Elemente zusätzlich unter Spannung. Stoff und Perlen 

korrespondieren in ihrer fleischig roten Farbigkeit und tragen die Wandbehänge 

durch Glanz und Muster mit einer leichten, spielerischen Ästhetik an uns heran. 

Flimmernde, ineinanderfließende und teilweise über die Konturen hinauslaufende 

Farben lenken unseren Blick auf die Gesten der Protagonisten. Suggerieren sie 

Berührungspunkte mit dem Außen? Lassen sie die Grenze von Bildraum und 

Außenraum verschwimmen? 

In der Auflösung der Bildoberfläche bietet uns Star die Möglichkeit an, in eine 

fremde Erlebniswelt einzutauchen. Ähnlich wie ein Aquarium, das einen Einblick 

erlaubt, aber Berührungen einschränkt. Transparenz und Offenheit scheinen hier 

mit Verletzlichkeit und Einengung einherzugehen. Leichtigkeit und Schwere im 

Stil der Künstlerin evozieren Sinnbilder von Freiraum und Zwang, Vision und 

Erinnerung, Traum und Trauma.  

Das Zusammenspiel von Menschen und Koi-Karpfen assoziiert die bedeutende 

Rolle der Tiere in der japanischen Kultur. Der Tradition nach, sind Kois aufgrund 

ihres kraftvollen Wesens, ihrer Ausdauer und der Fähigkeit gegen den Strom zu 

schwimmen, ein Symbol für Stärke, Durchhaltevermögen und Mut. Einer Legende 

nach, können sie den „Gelben Fluss“ überwinden und verwandeln sich dann in 

einen Drachen, der für Glück, Erfolg und Reichtum steht. Die Symbolträchtigkeit 

dieser „schimmernden Juwelen“ wird Kindern bis heute in Form von „Wind-

Kois“ auf ihrem Lebensweg mitgegeben. Diese vermitteln die Vision eines 

glücklichen und freiheitlichen Lebens, aber auch Eigenschaften wie Ehrgeiz und 
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Zielstrebigkeit, die an eine leistungsorientierte Gesellschaft des heutigen 

Neoliberalismus denken lässt.  

Sind wir denn richtig hier, in diesem Aquarium voller Karpfen? Sind die Werte 

von Erfolg und Reichtum auch unsere Werte? Oder ermutigen uns die Kräfte und 

Fähigkeiten der Kois, die Werte des Systems, in dem wir leben, umzudenken und 

auf unsere inneren Bedürfnisse zu lenken? Jonny Star legt mit ihren neuen 

Arbeiten Space eindrücklich und spielerisch offen, was es bedeuten kann, einen 

Blickwechsel zuzulassen: Träume zu leben und wohlmöglich Trauma zu 

begegnen. 

 

 

Against the tide 

Daniela von Damaros 

 

Jonny Star's wall hangings entitled Space look like stills from a surreal film scene. 

They show human bodies and Koi fish moving together through a white room and 

seemingly out of its center to the surface. What becomes visible to us as a result 

appears frozen despite the dynamics of the body gestures. Dreamlike lightness is 

contrasted here with heaviness.  

With the help of digital collage, the artist creates these surreal motifs. 

Photographic templates are fragmented, colored and recomposed. The motif is 

transferred to fabric, and the addition of a new material creates the experience of 

heaviness through embroidery. The Swarovski-beads used and the patterned fabric 

framing the motif put the image under additional tension through their function as 

compositional elements. Fabric and pearls correspond in their fleshy red colouring 

and bring the wall hangings to us through their glistening and their patterns with a 

light, playful aesthetic. Shimmering, merging colours, some of which extend 

beyond the contours, direct our attention to the gestures of the protagonists. Do 

they suggest points of contact with the outside? Do they blur the border between 

image space and exterior space? 

In the dissolution of the picture surface, Star offers us the opportunity to immerse 

ourselves in a foreign world of experience, similar to an aquarium that allows a 

glimpse but restricts touch. Here, transparency and openness seem to go hand in 

hand with vulnerability and constriction. Lightness and heaviness in the artist’s 

style evoke symbols of freedom and compulsion, vision and memory, dream and 

trauma.  
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The interplay between man and Koi carp references the important role of the 

animals in Japanese culture. According to tradition, Koi, the so-called 

"Nishikigoi", are a symbol of strength, endurance and courage because of their 

powerful nature, stamina, and ability to swim against the tide. According to 

legend, they are the only animals that can cross the "Yellow River". Then they 

transform into a dragon, which stands for luck, success and wealth.  The 

symbolism of these "shimmering jewels" is still given to children today in the 

form of "wind koi" on their way through life. These convey the vision of a happy 

and liberal life, but also qualities such as ambition and determination, which are 

reminiscent of a performance-oriented society of today's neoliberalism. 

Are we in the right place in this aquarium full of Koi fish? Are the values of 

success and wealth also our values? Or do the powers and abilities of the Koi 

encourage us to rethink the values of the system we live in and to direct them to 

our inner needs? With her new work Space, Jonny Star impressively and playfully 

reveals what it can mean to allow a change of perspective: To live dreams and 

possibly encounter trauma. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


